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Erhvervsstyrelsen, Langelinie Allé (hybridmøde) 

Tilstede fra Indstillingsudvalget for Fonden for Retfærdig Omstilling: 

• Peter Hansen, adm. direktør, Welltec 

• Anders Benfeldt, senior Vice President, Semco Maritime A/S 

• Anders Eldrup, bestyrelsesformand, Innovationsfonden 

• Lene Gade Hovmøller, adm. direktør, Spiras 

• Felicia Paaske Fock, chefkonsulent, HOFOR 

• Mette Lind Fürstnow, project manager, INEOS Energy 

• Anne Vejen Mathiasen, analysechef, Fagbevægelsens Hovedorganisa

tion 

-

• Emil Drevsfeldt Nielsen, erhvervspolitisk chef, Dansk Metal 

• Svend Elberg Thomsen, klimachef, Norlys 

Virtuelle deltagere: 

• Mogens Christen Gade, borgmester (V), Jammerbugt Kommune 

• Jesper Frost Rasmussen, borgmester (V), Esbjerg Kommune (deltog fra 

kl. 10.45) 

• Morten Poulsen, CEO, GrønAgenda 

• Lea Bigom Wichmand, afdelingschef, Green Power Denmark 

Afbud fra Indstillingsudvalget for Fonden for Retfærdig Omstilling: 

• Nina Lock, lektor og ph.d. ved Institut for Bio- og Kemiteknologi, Aar

hus Universitet (barsel) 

-

Tilstede fra Erhvervsstyrelsen: 

• Niels May Vibholt, vicedirektør 

• Pernille von Lillienskjold, kontorchef 

• Merete Woltmann, chefkonsulent 

• Stine Højrup Ludvigsen, fuldmægtig (referent) 

• Emily Trolle, kontorfuldmægtig 
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Referat 

1. Velkomst og dagens møde: hvad skal vi nå i dag? 

Bilag 1.1: Cover 

Formand Peter Hansen bød velkommen til det fjerde møde i indstillingsudvalget. 

Formanden orienterede om, at mødet undtagelsesvist blev afholdt i København 

som et hybridmøde, og orienterede om, at Mette Lind Fürstnow udtræder af ind

stillingsudvalget. 

-

Formanden gennemgik dagsordenen og fremhævede, at det væsentligste dagsor

denspunkt var godkendelse af de to genannonceringer, herunder justering af tek

sterne i henhold til den feedback, der blev givet på informationsmøderne. For

manden berettede desuden om informationsmøderne, og at den sene godkendelse 

af STEP medfører, at møderne i 2025 må udskydes ift. det, der blev aftalt på 

tredje møde. 

-

-

-

2. Informationsmøder og kommunikation 2024 

Bilag 2.1: Cover 

Bilag 2.2: Input fra informationsmøderne 

Bilag 2.3: Oversigt over involverede interessenter 

Sekretariatet gennemgik kernefortælling, målgrupper og hovedbudskaber fra 

kommunikationsplanen for 2024, der i marts 2024 blev udsendt til udvalget til 

orientering. 

Sekretariatet orienterede herefter om informationsmøderne, der blev afholdt den 

17. og 18. april 2024 i Vojens og Aalborg, og fremhævede særligt to input fra 

informationsmøderne, nemlig at projektperioden først burde begynde ved pro

jektopstart og senest ved tilsagnstidspunkt, samt muligheden for løbende optag 

af partnere i projektperioden. Sekretariatet oplyste, at ønsket om ændring af pro

jektperiodens start allerede er imødekommet i PtX-annonceringen, og at indstil

lingsudvalget skulle tage stilling til muligheden for løbende optag på dagens 

møde under pkt. 3. 

-

-

-

Formanden og Mogens Gade, der begge havde deltaget på informationsmøder, 

bemærkede, at det var et godt initiativ, der blev godt modtaget, og fremhævede, 

at deltagelsen havde givet et godt indtryk af aktører og interessenter ift. fonden. 

Sekretariatet orienterede om resultaterne af den LinkedIn-kampagne, der blev 

gennemført fra den 5. april til den 2. maj 2024. Formålet med kampagnen var at 

skabe øget opmærksomhed omkring Fonden for Retfærdig Omstilling og bestod 

af en række små film og stills. Flere medlemmer bemærkede, at de ikke havde 

set de udsendte film. Sekretariatet oplyste, at det sandsynligvis skyldtes segmen-

tering på brancher og geografi, der er effektiv til trods for, at Danmark ikke er 

stort. 

Herefter blev der vist en video med Alex Manstrup Brøndum fra Vrejlev Energi. 
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Endelig drøftede udvalget mulige tiltag i kommunikation for 2. halvår 2024. 

Beslutning 

Indstillingsudvalget tog orienteringen om kommunikation for 1. halvår 2024 til 

efterretning og anbefalede, at sekretariatet fortsat fokuserer på LinkedIn kam

pagner, både segmenterede og landsdækkende, samt på at møde aktørerne via 

dialogmøder og allerede etablerede netværk og fora. 

-

3. Erfaringer fra tidligere annonceringer 

Bilag 3.1: Cover 

Sekretariatet gennemgik den normale proces fra ansøgning til tilsagn og opfølg

ning, og hvad status er på de projekter, der blev indstillet til tilsagn på mødet i 

november 2023. Pt. er der givet tilsagn til tre projekter, et projekt har trukket 

ansøgningen og et projekt er fortsat i proces med at få tilsagn. 

-

Sekretariatet orienterede om, at projektet, der fortsat er i proces med at få tilsagn, 

forventes at indsende et revideret projektforslag medio juni, hvorefter en fornyet 

projektvurdering vil blive sendt til indstillingsudvalget i skriftlig høring. 

Sekretariatet orienterede om, at der generelt har været en usikkerhed i partner

skaberne i FRO-projekterne, da partnerne i projekterne er gensidig afhængige 

pga. den forordningsbestemte medfinansieringssats, der betyder, at en partner 

kan risikere at få mindre i støtte, hvis en anden partner ikke leverer. På mødet i 

Indstillingsudvalget den 28. november 2023 blev det besluttet, at der i PtX-an

nonceringen skulle stilles krav om, at alle økonomiske partnere skulle være kendt 

på forhånd. Sekretariatet foreslog, at der fremadrettet stilles krav om, at der ikke 

kan tildeles støtte til rammeprojekter med åbne puljer, men at der kan ske lø

bende optag af nye økonomiske partnere i projektperioden, hvilket vil give mere 

fleksibilitet til projekterne. 

-

-

-

Indstillingsudvalget drøftede fordele og ulemper ved de to modeller for formu

leringer, som sekretariatet havde foreslået. Under drøftelsen havde udvalget sær

ligt fokus på, at det – blandt andet henset til markedssituationen - er nødvendigt 

med fleksibilitet i projekterne, men at det også er vigtigt at have en vis kontrol 

over, hvilke partnere der bliver optaget i projekterne. 

-

-

Beslutning 

Indstillingsudvalget godkendte model 1, som betyder, at der ikke stilles krav om, 

at alle økonomiske partnere skal være kendt på forhånd, men at alle nye partnere 

skal godkendes af Erhvervsstyrelsen, og at der fortsat ikke kan tildeles støtte til 

rammeprojekter med åbne puljer i genannonceringerne vedrørende CCUS og 

brun bioraffinering. Det blev desuden besluttet, at sekretariatet senest på næste 

møde skal orientere indstillingsudvalget om Erhvervsstyrelsens mulighed for 

screening af investorer. 
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4. Genannonceringer: CCUS og brun bioraffinering 

Bilag 4.1: Cover 

Bilag 4.2: Genannonceringsmateriale brun bioraffinering 

Bilag 4.3: Genannonceringsmateriale CCUS 

Sekretariatet gennemgik formålet med de to genannonceringer, en opsummering 

af formalia samt udvælgelseskriterierne. Herefter blev de øvrige strategiske valg 

og handlemuligheder gennemgået. Sekretariatet fremhævede, at der kun er sket 

mindre justeringer i annonceringsmaterialet i forhold til det, som indstillingsud

valget tidligere har godkendt, idet der er tale om en genannoncering. Sekretaria

tet har fulgt anbefalingerne fra informationsmøderne om starttidspunkt for pro

jektperioden og længere ansøgningsperiode, ligesom der lægges op til en højere 

støtteprocent, som STEP-forordningen giver mulighed for. 

-

-

-

Sekretariatet fremhævede, at der er behov for mere fokus på kompetencerettede 

tiltag, end der har været i de ansøgninger, sekretariatet hidtil har modtaget. Der

for foreslog sekretariatet, at der ikke stilles krav om, at kompetencerettede tiltag 

skal kombineres med andre aktivitetstyper. 

-

Indstillingsudvalget drøftede genannonceringerne og anbefalede, at sekretariatet 

i kommunikationsindsatsen fremhæver, at uddannelses- og undervisningsinstitu

tioner kan være ansøgere i projekter. Indstillingsudvalget drøftede desuden, om 

der bør fastsættes en lavere minimumsgrænse for projekter, der alene indeholder 

kompetencerettede tiltag. 

-

Beslutning 

Indstillingsudvalget godkendte udvælgelseskriterier og vægtning, at der genan

nonceres for 81,3 mio. kr. til CCUS og 158,4 mio. kr. til brun bioraffinering med 

en støtteprocent på op til 80, og at kompetencerettede tiltag ikke skal kombineres 

med andre aktivitetstyper. Udvalget godkendte desuden, at der for brun bioraffi

nering fastsættes et tilskudsmaksimum på 50 mio. kr. og for begge genannonce

ringer et tilskudsminimum på 5 mio. kr. Udvalget besluttede, at sekretariatet un

dersøger relevansen af en lavere minimumsgrænse for projekter, der alene inde

holder kompetencerettede tiltag, og i givet fald fastlægger denne. Udvalget god

kendte endvidere, at sekretariatet fremsender annonceringernes krav og udvæl

gelseskriterier til godkendelse i overvågningsudvalget i umiddelbar forlængelse 

af mødets afholdelse, og dermed inden referatet rundsendes. 

-

-

-

-

-

-

-

5. Årshjul 2025 og mødedatoer 

Bilag 5.1.: Cover 

Indstillingsudvalget drøftede årshjulet for 2025 med fordelingen af udmøntnin

ger samt lokationer for møderne. 

-

Beslutning 

Indstillingsudvalget godkendte de foreslåede datoer og lokationer for 2025 som 

værende 1. april 2025 i Sydjylland og 2. oktober 2025 i Nordjylland. 
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6. Har vi nået det, vi ville: Opsamling og videre proces mod næste møde 

Formanden samlede op på dagens møde og kunne konstatere, at målene for da

gen var nået. 

-

Sekretariatet orienterede om den videre proces, herunder at udkast til beslut

ningsreferat udsendes snarest og senest om 10 hverdage, og medlemmerne af 

udvalget blev opfordret til at sende eventuelle kommentarer hurtigst muligt, og 

senest inden 7 hverdage. 

-

Sekretariatet gjorde opmærksom på, at hvis udvalgsmedlemmerne får henven

delser om eksterne oplæg m.v. måtte de meget gerne orientere sekretariatet. Der 

udarbejdes statistik over presse og eksterne aktiviteter til næste møde. 

-

Formanden oplyste, at næste møde 3. december afholdes i Nordjylland, idet da

gens møde ekstraordinært blev afholdt i København. 

-

Sluttelig takkede formanden for et godt møde. Formanden bemærkede, at drøf

telserne havde ført til gode overvejelser frem mod de kommende udmøntninger. 

-

Efter mødet 

Det blev på mødet aftalt, at sekretariatet skulle undersøge, om det er mere hen

sigtsmæssigt, med en lavere minimumsgrænse for projekter, der alene består af 

kompetenceudvikling. På baggrund af denne undersøgelse har sekretariatet fast

sat en minimumsgrænse i genannonceringerne på 2,5 mio. kr. for projekter, der 

alene består af kompetenceudvikling. 

-

-
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